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Just over the past five days, 22,000 have left Donetsk and Slavyansk.  These numbers have
been quoted by the UN. The number of people that leave their homeland due to non-stop
shelling by Ukraine forces is on the rise.

Those who for some reasons were unable to leave (in Lugansk there still  are 200,000
residents) ended up in catastrophic conditions – no electricity, no drinking water.  According
to the UN, the number of Ukrainians who cross the Russian-Ukrainian border is mounting. In
our country [Russia], there are about 730,000 displaced people from south-eastern Ukraine.

Refugees get to the border on their own, everyone using their own means.  From the border,
the get help and move further inland.

In Russian regions, conditions are being prepared for the refugees so that they could live in
peace, bring up their children, work, and, most importantly, forget the nightmare they had
to go through.

They feel lucky to be able to have left the war zone and stay alive.  Their journey was long,
and horror is still lingering in their eyes.

Temporary dorms are already waiting for them – enough for about 700 people.  Elena has
recently arrived with her children.  She is trying to adjust to the new place.  She says that
she fears the most for her parents, who were left behind in Donetsk.

The canteen staff are trying to prepare a 3-course meal.  Dinner is followed by a visit to a
psychologist, who is helping them to relieve their pain through speaking.  Some people
come smiling, but during the conversation they suddenly break down.

“This is psychological protection.  It’s normal because emotions have to come out,” says
psychologist Yana Demyanova.

Natalia and Vladimir came from Donetsk.  Now they are busy trying to make cosy their room
at a sanitarium where they were temporarily put up.

Refugees in Kemerovo are helped by volunteers.  They deliver humanitarian aid and are
helping with resettlement.

In  the  Altai  Region,  locals  offer  accommodation.   Some  locals  are  paying  rent  for  several
families without asking anything in exchange.
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The total number of refugees who have come to [Southern] Siberia since the beginning of
this year is unknown – many of them are living with their relatives and have not yet applied
for registration. However, around 600 people have already got citizenship.

By  the end of the year, Siberia will have accepted more than 30,000 refugees.  These
people only include those who have been brought here in groups from areas that  are close
to Ukraine’s border.  But a lot of people come independently, with families.  That is why
Russia’s  Ministry  of  Emergency,  FMS and local  authorities  are  thinking  about  ways  to
provide newcomers with accommodation and work.

Where a displaced person will  go depends on his/her education and major.  Miners are
referred to Kuzbass,  farmers – to the Altai  Region.  People with a university degree –
teachers and doctors – are advised to go to Novosibirsk.  All settlers will not be staying in
the city – they will  be settling around the areas in the region that are experiencing a
shortage of workforce.

Elena Makarova

[Russian original]

Точное  число  беженцев,  приехавших  в  сибирские  регионы  с  начала  года,  назвать
невозможно,  многие  живут  в  квартирах  родственников  и  пока  не  оформили  временную
регистрацию. Однако около 600 человек уже получили гражданство.

До конца года Сибирь примет у себя более 30 тысяч беженцев, это только тех, кого везут
сюда  организованными  группами  из  приграничных  с  Украиной  регионов.  Но  многие
приезжают самостоятельно целыми семьями. Поэтому уже сейчас сотрудники МЧС, ФМС и
местные власти продумывают, как в осенний период обеспечить всех нуждающихся жильем и
работой.

Куда человек поедет, зависит от его образования и специальности. Шахтеров направляют в
Кузбасс; тем, кто связан с сельским хозяйством, предлагают Алтайский край, людей с высшим
образованием: ученых, педагогов и медиков – везут в Новосибирск. Всех переселенцев в
городе не оставят, будут расселять по области, где есть необходимость в рабочих руках.

 Временные общежития для них уже готовы, это около 700 мест. Елена с детьми приехала
недавно. Пытается освоиться на новом месте. Говорит, что сейчас больше всего боится за
родителей, которые остались в Донецке.

В столовой стараются приготовить и первое, и второе, и полдник. После обеда – на прием к
психологам. Здесь им помогают высказаться. Причем некоторые приходят с улыбкой, а во
время беседы неожиданно начинают плакать.

“Это психологическая защита. Но это нормально, потому что эмоции должны выходить”, –
отмечает психолог Яна Демьянова.

 Наталья  и  Владимир  приехали  из  Донецка.  Сейчас  стараются  создать  уют  в  комнате
санатория, где их временно разместили.
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В  Кемерово  помогают  беженцам  волонтеры,  они  доставляют  гуманитарную  помощь  и
помогают обустраиваться.

В Алтайском крае местные жители предлагают им комнаты, кто-то даже снимает отдельное
жилье для нескольких семей сразу и не просит ничего взамен.

До приграничных территорий беженцы добираются сами, кто как может. Оттуда им помогают
уехать  вглубь  страны.  В  российских  регионах  для  вынужденных  переселенцев  готовят
условия, чтобы они могли спокойно жить, воспитывать детей, работать и самое главное –
забыть о том кошмаре, через который им пришлось пройти.

Они рады тому, что остались живы и уехали далеко от войны. И пусть дорога была долгой,
ужас в глазах людей до сих пор остается.

Временные общежития для них уже готовы, это около 700 мест. Елена с детьми приехала
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